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“Wie slechts één aspect ziet (een deelwaarheid) en de rest 

ontkent, wordt een kerkelijke, dogmatische fanaat. Wie zich 

slechts op één of één soort Bijbeltekst(en) beroept en de andere 

laat liggen vervalt tot ketterij (dwaalgeloof)”.1 

 

Toch 

wil HIJ voor lief nemen ons onvermogen 

 

Een liefdevolle vermaning aan die kerken die enkel de wijsheid 

van God in acht nemen, zonder de kracht en de liefde van Jezus 

Christus en de Heilige Geest toe te passen.  

Een hoopvolle stem voor al die mensen die daardoor als 

kerkverlaters of kerknomaden kerkeloos zijn geworden.  

En een bemoediging voor de ‘churchplanters’ die vanuit hun 

drang het Evangelie willen blijven verkondigen.  
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Ecclesia secundum verbum Dei  

De Kerk volgens het Woord van God2
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Voorwoord  

 

Vrijheid is mijn grootste goed.  

Persoonlijke vrijheid, fysieke vrijheid, geestelijke vrijheid.  

Dit boek refereert voor mij aan het feit dat mensen elkaar nooit 

in die vrijheid mogen beperken. Niet in oorlogen, niet in per-

soonlijke relaties, niet in de politiek, maar zeker niet in de kerk. 

Hoewel ik niet kerkelijk ben opgevoed ervaar ik op ver-

schillende religieuze locaties een serene rust. Het kerkelijke 

gebouw is voor mij doorgaans een plek waar ik volledig mezelf 

kan zijn en waar ik tot rust kan komen. In mijn beleving kan het 

niet zo zijn dat mensen elkaar beperken, regels opleggen, elkaar 

veroordelen, moedwillig pijn doen of elkaar buiten sluiten. Daar 

gaat dit boek over.  

George Westerduin durft op te staan tegen de systemen waarbij 

mensen intolerant en inflexibel zijn en waarin ze elkaar ver-

oordelen. Hiermee zet hij aan tot nadenken in de breedste zin en 

levert hij een welkome bijdrage aan de vrijheid van iedereen. 

Bovenal herken ik zijn gedrevenheid en passie om te streven 

naar liefde, een liefdevoller leven en een liefdevollere samen-

leving. 

 

Nicole Buch 
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Woord vooraf  

 

De vraag in de titel suggereert een ogenschijnlijk eenvoudige 

tegenstelling die retorisch van aard is. Een vraag dus waarin het 

antwoord reeds is verwerkt en in principe geen uitleg meer 

behoeft. Toch zult u als lezer van mij willen weten hoe ik dat 

bedoel. Ik zal de kwestie in de titel daarom toelichten, met als 

doel dat het ons tot nadenken aanzet en waardoor wij gezamen-

lijk de discussie kunnen aangaan.  

Dit boek is een pamflet. Of zo u wilt, een manifest, verweer-

schrift of een traktaat, waarbij ik de religie en in het bijzonder 

het Christendom oproep tot een daadwerkelijk, inhoudelijk 

godsdienstige beschouwing over de huidige positie van de kerk.   

De reden waarom heeft alles te maken met het feit dat de kerk 

zich niet moet schamen voor de wereld, maar juist dat de wereld 

zich schaamt voor de kerk! Terwijl het doel van de kerk toch 

zou moeten zijn om mensen de gebrokenheid van de wereld te 

doen laten inzien? En daarin een verschil te maken? Of op z’n 

minst mensen te laten geloven in die uitzonderlijke boodschap 

van trouw, (naasten)liefde, rechtvaardigheid en barmhartigheid 

die zo kenmerkend is voor het Christendom? Al die kwesties 

waar ik in de komende hoofdstukken op in zal gaan, zijn voor 

mensen die niets met geloof hebben een reden om met een grote 

boog om de kerk heen te lopen. Er is niemand die zich wil 

aansluiten bij een kerk waar mensen elkaar het leven zuur 

maken … 

Door de kwesties die ik beschrijf, heb ik het gevoel dat de kerk 

steeds verder af komt te staan van de maatschappij waarin wij 
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leven. Dit nog los van het feit dat er bij de kerk zelf ook een 

toenemende spanning aanwezig is. Vele mensen ervaren niet 

alleen kwetsing maar ook leegte en komen tot de conclusie: “De 

kerk heeft mij niets meer te bieden en heeft geen verhaal meer 

voor mij”, en zij blijven dan ook weg. Sterker nog, de kerk 

verliest haar gezag en respect. Hebben kerk en samenleving 

elkaar überhaupt nog wel iets te vertellen? 

Voor mij als gelovige is het heel erg verdrietig om te zien hoe 

deze ‘christenen’ de mooiste boodschap van de wereld en de 

grootste schatten die de christelijke traditie rijk is, te grabbel 

gooien. En waarom? Omdat wanneer mensen een slecht beeld 

hebben van hun eigen kerk of leiders, dat vaak betekent dat het 

héle christendom voor hen heeft afgedaan. Terwijl de 

christelijke boodschap van liefde, genade en vergeving juist van 

groot belang is voor een geïndividualiseerde en gesecu-

lariseerde maatschappij die zoekt naar wat (ver)bindt en 

waardevol is. Het negeren van deze bijzondere boodschap doet 

vooral pijn omdat het direct Gods Kerk raakt. Dat leg ik u 

hieronder uit. 

Het doet mij pijn om telkens weer te zien hoe men vanuit het 

geloof steeds maar terugvalt in dezelfde grote fouten die 

eigenlijk al ruim 2000 jaar lang worden gemaakt en dat er in die 

tijd weinig of niets is veranderd. In de 21e eeuw is de diversiteit 

onder christelijk gelovigen groter dan ooit - of je nu protestant, 

hervormd, evangelisch of rooms-katholiek bent – of bij 

buitenchristelijke gelovigen, zoals orthodox joodse groepe-

ringen of moslims. Niet alleen zijn er volop hete hangijzers in 

de kerken, ook onze huidige samenleving blijft last houden van 

‘religie’ zoals dat in het verleden ook al het geval was. Toen 

was er ook de christelijke betrokkenheid bij vele gewelddadige 
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historische gebeurtenissen, zoals bijvoorbeeld bij de kruis-

tochten, slavernij, kolonialisme, fascisme het geval was. 

Waarbij we ons tegelijkertijd zouden moeten afvragen of 

geweld onlosmakelijk verbonden is met religie en dus ook met 

het christendom? Het antwoord is mijns inziens helaas beves-

tigend. Deze ‘menselijke’ culturele aspecten zitten namelijk 

verborgen in onze evangelische theologie.  

Als driekwarttheoloog - volledigheidshalve noem ik mij maar 

zo en daar kom ik in mijn nawoord op terug – kan ik mij deze 

opmerking over de christelijke kerkgeschiedenis permitteren, 

nadat ik mijn pre(master) Theologie heb gevolgd en ook het vak 

Historical Theology in Leuven intensief heb bestudeerd. Soms 

met grote verbazing, heb ik mij deze kennis eigen gemaakt.3 

Vele kerkhistorische perioden vond ik zelfs tenenkrommend. 

Sedert deze bagage in combinatie met al mijn andere vakken4, 

weet ik door een theologisch-historisch bewustzijn en het 

schrijven van mijn twee vorige boeken waar ik over praat en 

schrijf. 

Zonder hieraan afbreuk te doen, eerbiedig ik de diversiteit in de 

kerken. Dat doe ik op grond van mijn historische kennis over de 

ontwikkelingen in de kerkgeschiedenis vanaf de patristiek pe-

riode (ca. 100-451) via de Middeleeuwen en Renaissance (ca. 

500-1500), de Reformatie en Post-Reformatie (1500-1750) tot 

aan de Moderne tijd (vanaf 1750 tot aan vandaag inclusief het 

postmodernisme). Inhoudelijk zal ik niet op deze perioden 

ingaan - dat gaat buiten de context van dit boek om - maar ik 

erken hiermee het belang en de actuele relevantie van deze 

historische ontwikkeling. 
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Hierdoor ben ik tegelijkertijd in staat verbanden te zien tussen 

huidige (dwaal)leringen en soortgelijke ideeën uit het verleden. 

En kan ik na deze hebben bestudeerd, diep gemotiveerd 

aangeven hoe de actuele ontwikkelingen in kerk en theologie 

zijn en wat daar eventueel aan schort. Met recht kan ik zeggen 

dat ik oog heb voor historische ontwikkelingen, inzicht heb in 

de kerk- en theologiegeschiedenis en daarover respectvol een 

gedegen mening kan vormen.  

Mijn aankondiging voor de ‘goede boodschap’ lijkt echter 

misschien wat luidruchtig en scherp over te komen. En leidt dit 

onderwerp wellicht tot enige beroering binnen de christelijke 

wereld. Maar zijn mijn woorden gericht tégen De Kerk? Nee, 

ten principale niet! Ze komen juist voort uit liefde voor Gods 

Kerk! 

De wetticisten zullen daar anders overdenken en ben ik voor 

hen misschien enigszins aanstootgevend. Want in de kerkelijke 

wereld hebben we al gauw de neiging anderen die iets ruimer 

denken of doen dan zijzelf, sneller te veroordelen en te 

verketteren. De les die ik echter uit het (kerkelijke) leven heb 

geleerd is, dat ik tegenstand, moeilijkheden en confrontaties kan 

verwachten wanneer God door mij iets nieuws in gang zet.5 

Met de nodige bemoediging van Hem, met de Bijbel in mijn 

hand op grond van Hebreeën 11 vers 76 en zonder dat ik mij 

bekommer om buitensporige reacties (die er toch altijd van 

binnen en buiten de kerk zijn), moet er nu echter gewoon 

worden gezegd wat er gezegd moet worden!. En ga ik er maar 

vanuit dat voortgang van het verspreiden van de Liefde – lees: 

Evangelie – niet kan plaatsvinden zonder tegenwerking. 
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Hiermee maak ik duidelijk dat ik geen retoriek nodig heb om 

Zijn verhaal te verkondigen. Dit boek heeft een duidelijk en 

belangrijk doel, namelijk de kerken een spiegel voor te houden. 

En hen te vragen wat met deze signalen te doen om de 

teloorgang van hun eigen kerken een halt toe te roepen. Ik 

schrijf dus dit boek omdat ik vóór De Kerk ben. Echter wel voor 

Die Kerk zoals ik die met zoveel woorden in mijn laatste 

hoofdstuk zal beschrijven. Het is vooral deze bizarre periode 

waarin juist de afbrokkeling van de kerk zoals ik die nu zie 

plaatsvinden, mij aan mijn hart gaat. Zoals dat toentertijd ook 

bij Paulus het geval was toen hij aan de gemeente Korinthe zijn 

brief schreef.  

Door de analogie van mijn persoonlijk verhaal in het volgende 

hoofdstuk, heb ik een duidelijke (dialectische7) boodschap voor 

de kerk. Het betreft een mededeling waarbij ik mij niet verzet 

tegen gebruiken of gewoontes in de kerkelijke wereld maar wel 

tegen de maatschappelijk misstanden die zij veroorzaakt. De 

zorgvuldige lezer zal deze rode draad in mijn boek beamen.   

De stem van dit boek, is derhalve een stem die we moeten horen 

en die we moeten verstaan. In de hoop dat dit zal leiden tot een 

debat, zodat we via de dialoog elkaar beter zullen begrijpen en 

wij door Zijn Liefde uiteindelijk samenkomen. 

Omdat dit boek gaat over deze ‘samen te komen’ kerk, heb ik 

de informatie toegankelijk willen maken voor het grote, brede 

publiek. Ook voor alle geïnteresseerden in het geloof - of hij of 

zij nu gemeentelid is of niet – en voor niet-gelovigen, is dit boek 

geschreven.  

Deze toegankelijkheid kon alleen tot stand worden gebracht met 

behulp van het inzicht dat ik van Boven heb gekregen.  
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Daarom dank ik als eerste God die als regisseur alle ont-

moetingen en situaties op mijn levenspad heeft geregeld. Dit 

met als doel dat ik door de inspiratie en door het contact met 

vele mensen met wie ik diepgaande geloofsgesprekken heb 

gevoerd, in staat ben geweest dit boek te kunnen schrijven.  

Voor het lezen van mijn manuscript en het voorzien van 

commentaar alsook het aanbrengen van verbeteringen hierin, 

ben ik een aantal meelezers speciale dank verschuldigd:   

Mijn lof spreek ik uit aan Nicole Buch voor haar bijdragen 

waarin haar grote expertise schuilt. Want vanuit haar achter-

grond als Theaterwetenschapper en schrijfster heeft zij als geen 

ander mij het narratieve (vertellende, verhalende) - dat ook zo 

typerend is voor de Bijbel - in dit boek weten te benadrukken. 

Vervolgens ben ik journalist, redacteur en tekstschrijver 

Rebecca van Dam zeer erkentelijk voor haar enthousiaste en 

vriendelijke bereidwilligheid mij feedback te geven op de versie 

die ik haar heb aangeleverd en deze van uitermate goed com-

mentaar te voorzien.  

Tot slot dank ik Uitgeverij U2pi, voor haar voortvarende 

medewerking en het vertrouwen dat zij in mij heeft gesteld om 

dit boek met deze belangrijke boodschap aan de kerken uit te 

geven.  

De harmonieuze en liefdevolle samenwerking die ik met hen 

tijdens het schrijfproces heb gehad, zou illustratief moeten zijn 

voor de verbondenheid waar De Kerk ook voor zou moeten 

staan.  
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Inleiding 

 

Een persoonlijk verhaal over ‘angst en Liefde’ 

 

“Toeval bestaat niet”, hoor ik mijn vader nog zeggen. Hij 

maakte die opmerking naar aanleiding van mijn foto die hij in 

de krant zag staan. Het was net na mijn studententijd, toen ik als 

dressman modeshows liep. “Het is voorbestemd”, vervolgde 

hij, “niets gebeurt zonder reden. De dingen die je in je leven 

meemaakt, ‘vallen je toe’.” Ik geloof dat hij gelijk had. 

Gebeurtenissen, mensen, dingen die op je pad komen, her-

inneren je aan het levenspad dat Hij voor ons uitstippelt. Het is 

een wegwijzer, een ‘knipoog van God’.  

Zo is dat ook met het volgende verhaal, dat ik in mijn leven heb 

meegemaakt en dat illustratief is voor het thema van dit boek: 

angst contra Liefde. Angst en Liefde, die zoals dood en Leven 

als tegenpolen nooit samen kunnen gaan en dus als spiegelbeeld 

functioneren. Het gaat over 'scheuring' en ‘verlating’ die ik in 

de persoonlijke, relationele sfeer heb meegemaakt en die ik als 

metafoor gebruik voor kerkscheuring en kerkverlating.  

Het verhaal gaat als volgt:  

Dit jaar ben ik 13 jaar gescheiden. In de tussenliggende periode 

heb ik enkele relaties gehad, waarvan ik eigenlijk hoopte dat 

God één daarvan zou bestendigen. Helaas, ben ik dat ‘vogeltje 

dat een nestje op mijn hoofd zou bouwen’8 niet tegengekomen, 

ondanks de drie huwelijksaanzoeken die ik heb gehad. Buiten 

deze huwelijksaanzoeken, was er één relatie, waarvan ik 
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achteraf dacht dat God mij goedgezind zou zijn en Hij haar op 

mijn pad had gestuurd. Het was een vrouw met wie ik in eerste 

instantie, na onze eerste ontmoeting, niet zoveel op had. Ze was 

weliswaar lief, maar van mijn kant was er geen gevoel van 

chemie noch het gevoel dat ik met haar een serieuze en 

betekenisvolle relatie aan zou gaan, wat ik mijzelf ten doel had 

gesteld wanneer ik daadwerkelijk iemand zou ontmoeten. Na 

die ene keer, was ik niet van plan haar nog te zien en dus nam 

ik onze ontmoeting niet erg serieus.  

Maar in de periode direct na deze eerste ontmoeting gebeurde 

het tegenovergestelde:  

deze vrouw had mij gegoogeld, kocht mijn eerste boek, las het 

in één ruk uit en verklaarde mij binnen een paar dagen via de 

mail haar liefde. Deze liefde uitte zich aanvankelijk via een hele 

intensieve mailwisseling, met een extreme impulsieve be-

nadering en openheid, die ik nooit eerder had meegemaakt. En 

met een belangstelling voor mij, alsof ik de enige persoon op de 

wereld voor haar was. Vervolgens appte ze mij veelvuldig, 

stond plotseling zonder aankondiging voor het zwembad waar 

ik regelmatig mijn baantjes trok, en wilde allerlei afspraken met 

mij maken. Binnen ‘no time’ stuurde ze mij haar baby – en 

jeugdfoto’s toe, persoonlijke informatie en ook foto’s van het 

gezin waarin ze opgroeide. Ze wilde dat ik zo snel mogelijk haar 

hele omgeving zou ontmoeten. Ik moest haar dochter, haar 

ouders, broers en verdere familie zien en verder iedereen die zij 

maar uit haar vrienden - en kennissenkring kende. Zonder dat 

ik daarom vroeg, stuurde ze mij zelfs binnen een maand haar 

hele financiële overzicht toe en gaf ze hiermee aan een serieuze 

relatie met mij aan te gaan om samen een toekomst op te 

bouwen. Voor mij was dit alles ‘overwhelming’ en ik was echt 
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‘flabbergasted’ over de manier waarop deze vrouw mij be-

naderde. Ik was gewend om aandacht te krijgen maar op déze 

manier …  

Dat deze kenmerken van intensiteit, impulsiviteit en extreme 

vrolijkheid achteraf symptomen bleken te zijn van de ‘manisch 

depressiviteit’ waaraan zij leed, was mij op dat moment nog niet 

bekend. In de weken en maanden daarna, kwam ik er via 

persoonlijke gesprekken achter, dat zij al lang aan deze ziekte 

leed en ruim 10 jaar intensief werd begeleid door een psychiater 

en psychotherapeut. Deze periode van recidive depressiviteit 

(herhalende perioden van depressies) werd gekenmerkt door 

gebruik van allerlei medicijnen en het ondergaan van rTMS 

behandelingen.9 Op grond van haar métier en deskundigheid 

was ze volledig op de hoogte van haar eigen anamnese en welke 

consequenties aan haar ziektebeeld werden verbonden.10  

Als arbeidsjurist en kenner van de Sociale Zekerheid – als 

hogeschooldocent gaf ik colleges in dit vak - moest ik wel even 

slikken toen ik deze informatie over haar te horen kreeg. Maar 

desondanks merkte ik gaandeweg dat ik gevoelens voor deze 

vrouw kreeg. Niet omdat ze knap of mooi was – want dat was 

niet het geval - maar omdat ik begreep en voelde dat ze eigenlijk 

vanuit haar hart een mooi en lief mens moest zijn. Bovendien 

was ze intelligent, sportief en zorgzaam en hadden we saampjes 

veel plezier; we fietsten, zwommen, tennisten, maakten uit-

stapjes en spraken af met vrienden. Daarnaast leefde ze als niet-

christen mee met mijn studie Theologie, las ze met plezier mijn 

theologische papers, ging met mij mee naar mijn vrienden van 

de Bijbelkring en stond ze open voor de geloofsdialogen die we 

structureel met elkaar voerden. Toen ik dat allemaal merkte, bad 

ik tot God en vroeg: “HEER, is zij degene waar ik op mag hopen 
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